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Ny OECD-rapport:

JON KNUT BERG

Opseth har lenge forsvart den
massive veibyggingen i de nor
ske byene med at det vil reduse
re forurensningen. Hans hypote
se har vært at med nye veier for
svinner køene og dermed den
forurensende tomgangskjøring
en. Blant andre har miljøbeve
gelsen hevdet at den voldsomme
veibyggingen i byene bare fører
til mer trafikk og mer forurens
ning.

Den nye OECD/ECMT-rappor
[en (som ikke har fått noe navn
ennå) gir uforheholden stotte til
iniljøbevegelsens syn. Undersø
kelsen av 143 byer i OECD-lan
dene (Vest-Europa og Nord-
Amerika) viser at veihygging har
økt lokale forurensing og støy,
stikk i strid med det som var for-
ventet av myndighetene. I tillegg
har de nye veiene ført til sterk
økning i utslipp av drivhusgas
sen CO2.

Det var under en toppkonferan
se om samferdsel i DOsseldorf
forrige uke at hovedlinjene i den

nye rapporten ble presentert.
Konferansen ble arrangert av
blant andre OECD og ECMT, og
samlet omlag 500 politikere,
byråkrater og forskere fra hele
verden. Konferansen inngår som
en del av et større OECD-pro
sjekt, som skal munne ut i en
sluttrapport til høsten.

Gammeldags løsning
Det var full enighet under kon

feransen om at mer veihygging
ikke er løsningen på hyenes irnl
jøproblemer. Flere veier ble be
tegnet som en gammeldags løs
ning som har vist seg a være
mislykket.

OECD-rådgiver Vernon Web
ster la fram resultatene fra den
nye rapporten. Han sa blant
annet:

For 20 år siden var det van
lig å se på veibygging som en
løsning på miljøproblemene i
byene. Men nå er denne troen på
vei ut. Det har vist seg at veibyg
ging ikke har noen langvarig
efftkt. Enhver økning i kapasite
ten har straks ført til sterk
økning i biltrafikken.

0
Av rapporten gar det fram at

veihygging er det tiltaket som
har fort til størst miljøproblemer
av de atte tiltakene som er vur
dert. De tiltakene som har hatt
klarest effekt er trafikkrestnksjo
ner (parkering og avgifter), inn
fttring av gagater og utslipps
kontroll. Satsing pa kollektivtra
fikk har hatt negativ effokt, fordi
den økte kollektivirafikken har
kommet i tillegg til biltralikken.

Professor Peter Goodwin ved
Avdeling for Transporistudier,
Universitetet i Oxford, oppsum
merte konfransen slik:

— De fleste byene har prøvd å
øke veikapasiteten. Men denne
politikken har nå svært få til
hengere. Den Økte kapasiteten
kan ganske enkelt ikke løse pro
blemet med køer, men den kan
øke forurensningen.

Også forsker Peter Newman
ved Murdoch-Unviersitetet i

Perth i Australia var bekymret
for veibyggingens konsekvenser.

Jeg har aldri funnet et ek
sempel pa at veihygging har løst
miljøproblemer i byene. Tvert
imot ender myndighetene opp
med å skape mer trafikk ved a
bygge flere veier, sa han.

Under konferansen var det bare
to innledere som hadde tro på å
veibygge seg ut av problemene.
Det var en tysk stassekretær og
veisjefen for Stockholm-regio
nen. Begge møtte kraftige inn
vendinger fra såvel forskere som
OECD-rådgiverne.

Kaci:
Nei til miljø
i valgkampen Veibygging øker

miljøproblemene
DUSSELDORF: Veibygging i byene gir økt foru

5f€iTr1aL1r rensning og støy. Det viser en foreløpig upublisert
v LI11.L P’ rapport fra OECD og organisasjonen for sam

verdenstopp I ferdselsministre i Europa (ECMT). Rapporten
h.L- bygger blant annet på studier av fem norske byer.

• LJI•Ifi1 m Konklusjonen fra rapporten står i rak motset
side 4 ning til samferdselsminister Kjell Opseths opp

skrift på å løse miljøproblemene i byene.
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OLE P. PEDERSEN

Naturvernforhundets lands
møte kan befeste lokallagenes
posisjon. Forrige landsmøte
var fylkeslagenes. da vi blant
annet vedtok at fylkes- og
lokallag skal ha halvparten av
kontingentinntektene. Det er
unikt i Norden. Vi opprettet
ogsa et landsstyre, hvor fyl
keslagene har kontrollen. Del
skal blant annet styre budsjet
tet til sekretariatet, sier Har
eide.

I ar kan lokallagene fa direk
te tilgang til landsmøtet, hvis
vedtektene endres slik lands
styret legger opp til.

Distriktsprofil
Valgkomiteen i Natur ernfor
bundet har en markert dis
triktsprolil i sin innstilling.
Tidligere leder i Sogn og
Fjordane, Stein Malkenes, er
foreslatt som ny leder av for—
bundet, mens Siv Heidi Ruud
er satt opp som nestleder.
Ruud er i dag leder i lokalla
get i Narvik. Dessuten er Gun
nar Godø fra Alesunds-laget
innstilt til plass i sentralstyret.

Innstillingen markerer
virkelig distriktenes inntogs
marsj, sier Hareide.

Naturvernforhundets lands
mØte er dobbelt sa stort som
tidligere. Dermed begynner
det ogsa å markere seg som
den store miljøhegivenheten i
Norge, noe ogsa politikerne
legger merke til. Statsminister
Gro og de fleste partilederne
kommer innom landsmøtet.

— I løpet av de to arene som
er gatt siden forrige landsmø
te har Naturvernforhundet
kommet tettere innpå inaktha
verne. Det har gitt OSS mulig
het til å få stØrre innflytelse

enn tr. Organisasjonsmessig
har vi fott kontor i nesten alle
fylker. Vi har desentralisert
organisasjonen mer enn noen
andre i Norden, sier Hareide.

Fallende miljøinteresse
Samtidig har Naturvernfor
bundet merket den dalende
miljøinteressen.
Medleinstallet gikk ned fo
fØrste gang pa lenge i 1992.

— Dette er en alvorlig utfor
dring til landsrntet, hvordan
vi skal møte dette pa en offen
siv mate, sier Hareide.

Landsmøtet er delt i fire
deler - en organisatorisk og
tre miljøpolitiske, som igjen
er delt inn etter forbundets sat
singsomrader: naturarven, dag
liglivets iniljøvern og energi
og Økonomi.

— I)agliglivets miljøvern er
en god strategi for 90-aras
miljøkamp. De aller fleste
miljøgiftene gar na ut gjen
nom fabrikkporten i form av
salgsvarer, ikke opp gjennom
pipa. Det er opp til landsmøtet
om vi skal Satse videre pa de
te omradet, Gjør vi det, kan vi
raskt bli en av de ledende
organisasjoner pa dette feltet i
Europa, sammen med Natur
skyddsforeningen i Sverige
og et par i Nederland.

— Nar det gjelder energi og
Økonomi er det kanskje vi
som na tar opp arven etter
Haavelmoe. Vi stiller de
grunnleggende spørsmal om
den økonomiske utviklingen.
I)elte er et nytt område, og
fiaggskipet er et prosjekt om
en alternativ langtidspian.

JON KNUT BERG

Kaci Kullman Five er tredje
person ut i en sene, der vi stil
ler partiledemne til veggs i mil
jøsaken. Tidligere har vi tatt

‘or oss Anne Enger Lahnstein
.sg Jens Stoltenherg (vikar for
Jagland).

— Arbeiderparti-regje
ringen er nå opptatt av at
miljøpolitikken skal tilpas
ses næringslivets økonomis
ke behov. Har dermed AP
blitt mer likt Høyre i miljø-
spørsmål?

Ja, jeg l’øler nok at det har
skjedd en viss forskyvning.
Det har bidratt til a minske
avstanden mellom de to parti
ene i miljøpolitikken.

— Er det en lammende
enighet?

— Nei, jeg synes ikke det.
Det ma sees pa som en fordel
for et land at mange partier er
enige om hovedlinjene i mil
spørs maI.
— Men det blir ikke like

mye oppmerksomhet rundt
miljøspørsmålene?

Nei, du far ikke det foku
set pa politisk uenighet, og
som politikere sliter vi med at
media stort sett bare er opptatt
av konflikter.

Angrer ikke
— 11989 i Stortinget var

du med på å drive fram
målet om å stabilisere CO2-
utslippene på 1989-nivå
innen år 2000. I dag står det
i programmet at målet skal
oppfylles gjennom interna
sjonal samordning. Angrer
dere på vedtaket fra 1989?

Nei, det gjør vi ikke. Men
vi har lagt stor vekt pa oppføl

gingen. I)et er viktig a oppfyl
le disse mnalene gjennom
omsettbare utslippskvoter in
ternasjonalt. Og det korn man
ganske langt med i Rio.

— Men hvis vi ikke får i
stand omsettbare utslipps
kvoter innen år 2000, vil
Høyre da forlate CO2-
målet?

Jeg vil ikke ta stilling til
det na. Det ligger sju ar fram i
tid. Men hvis vi øker prisen pa
en del innsatsfaktorer. som
energi, for mye, vil arbeids
plasser i Norge legges ned og
bli Ilyttet til andre land med
svakere utslippskrav. Vi kan
ikke blindt følge et prinsipp
og la være a se hva som
egentlig blir miljøeffekten av
vare tiltak.

— Høyre ønsker å reduse
re statens utgifter. Er det da
god Høyre-politikk å bruke
40 milliarder kroner til vei
er i perioden 1994 til 1997,
slik som regjeringen fore
slår?

Ja, sa lenge vi holder fast
ved at vi vil opprettholde den
bosettingen vi har i Norge. Vi
Ønsker ikke at folk i utkanten i
Norge bare skal leve av over
føringer fra sentrale strøk. De
skal kunne bruke og viderefo
redle sine egne ressurser.
Jernbanen står i dag for under
fem prosent av persontralik
ken, og bilen har stor betyd
ning for distrikts-Norge.

— Men mange av de plan
lagte veiprosjektene blir av
Vegdirektoratet ansett som
samfunnsøkonomisk ulønn
somine. Vil Høyre si nei til
disse?

Høyre mener at det er de
samfunnsøkonomisk lØnnsom
mc prosjektene som skal prio

riteres høyest. Men vi vil ikke
si nei til alle ulønnsornme
prosjekter. Det kan være an
dre arsaker til at det er fornuf
tig a bygge veier.

Ikke mindre bilbruk
— I Høyres program under
strekes sterkt behovet for en
bærekraftig utvikling. Foru
rensning fra biltralikk er
kanskje vårt største miljø
problem. Yil Høyre begren
se bilbruken?

— Ja og nei. Det a redusere
forurensningen fra bilbruken
er viktig. Jeg er i utgangs
punktet relativt stor framtid
soptismist. Jeg tror vi kan løse
mange av forurensningspro
blemene med ny teknologi.
Ii4lge eksperter har vi innen
ta ar biler som bruker 0,2 liter
bensin pa mila. Det er jo en
revolusjon i forhold til den
tradisjonelle amerikanske bil
parken. Den teknologiske
utviklingen kan presses fram
gjennom at EF og USA innfø
rer miljØavgifter pa bensin.
Norge er et lite marked for
bilprodusentene. Derfor er det
begrenset hvor stor virkning
det har hvis vi går langt foran
i CO2-avgifter.

— Men ser du noe poeng i
å redusere antall biler som
ruller på veiene?

— Ikke antall biler i seg
selv. Men det ma være en
positiv stimnulans til a velge
andre alternativ, der det er
mulig, og velge biler som for
urenser mindre.

— Du vil ha en overgang
fra biler til kollektivtrafikk?

— Ja, helt klart, særlig for
arbeidsreisende. Men jeg ser
jo selv som smaharnsmor...
Det slår meg nar jeg star der
med handlekurven en eller to
ganger i uken, jeg ville ikke
klart det pa sykkel! Og det
moderne samfunnet er sånn at
du sender ikke åtte-aringen
din ut med bussen alene til

Sandvika for å gå pa fotball
kamn.

— Høyre vil ha økt privat
forbruk. Er det ikke en
overhengende fare fir at
dette fører til økt miljøbe
lastning, uten strenge regu
leringer?

— Nei, det er det ikke. Pri
vat forbruk er uendelig mye
mer enn luksusforbruk som
fØrer til økt miljøbelastning.
Det er blant annet å flytte tje
nesteproduksjon fra offentlig
til privat sektor.

— Men er det ikke likevel
en viss fare for at Økt privat-
forbruk skader miljøet?

— Nei, jeg opplever ikke
det. Det vil for eksempel gå til
sparing til egen alderdom.
Barnefamilier etterspØr barne
mat, bleier, altsa dette er mye
mer enn biler. Det kan ogsa
være at du gir folk bedre rad
til a betale miijøavgifter.

— Men må det ikke bli
strenge reguleringer på pri
vat atferd for at ikke privat-
forbruket skal føre til økt
miljøbelastning? For tinge
ne vi kjøper, de produseres
ved hjelp av naturressurser,
og de skaper avfallsproble
mer...

— Jeg er ikke villig til å bru
ke forbud som hovedvirke
middel for å regulere hva folk
bruker pengene på. Regule
ringen skal ga gjennom hvilke
miljøkrav vi stiller til produk
sjonen, og hva slags av
giftssystem vi har. Høyre er
ikke mot styring!

— I programmet står det
at utslippsmålene skal skjer
pes. Hvilke?

— Jeg vil ikke binde meg nå
pa spesielle områder. Men
standarden ma opp på interna
sjonal basis. S02-utslippene
er ett eksempel, sier Kaci
Kullman Five.
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Bærekraftig
transport
Under DUsseldorf-konferansen
om transport og miljø ga
OECD-rådgiver Terence Hen
dixson denne beskrivelsen pa
hvordan et bærekraftig trans
sportmønster vil være for deg
og meg:

— Det er små avstander mel
lom de lorskjellige stedene vi
oppholder oss, for eksempel
hjeinmet og butikken. I stedet
tor å bruke bilen, bruker vi i
større grad beina, sykkelen
eller trikken. Og i stedet for å
dra pa torretmngsreise, bruker
vi telekommunikasjon.

Han sa at forandringen krever
visjoner, lederskap, ny tekmiolo—
gi og endring i lolks atlerd.

— Miljoproblenmene. i byene
er mi pa toppen av den politiske
agendaen i alle 01 CD—landene.
Olte skylder samfcrdselsminis
trene pa at tralikkprohlemene
er el kommunalt ansvar. Men
nå ma ministrene for alor
begynne a interesse seg for de
lokale tratikkproblemene, sa
Jaek Short, som er visegeneral—
sekretær tor organisasjonen for
samnlerdselsministre i Europa
(ECMT) — en organisajon som
Kjell Opseth er medlem i.
Dette sa han under pressekon—
flranse i torbindelse med kon
feransen. 1-Jan sa videre at sam
lerdselsminmstrene måtte sette
standarder for utslipp, drive
med forskning og overvåkning.

— Allerede i 11)65 sa sarn—
ferdselministrene i Europa at
det hastet med a fa hukt med
problemene knyttet til hiltratik
ken, sa han.

Bendixson mente at de stØrste
uttordringene innen samlerd
elsscktoren na er i hyenes for-
steder og i øst-Europa.

JON KNUT BER(;

Rapporten er utført av Trans
port Research Lahoratory i
London tor OECD og ECMT.
Rapporten inngar i et større
prostekt som skal vise sammen
hengene mellom miljøproble-
mene og transportmønstrene i
byene.

l32 byer i Europa og Nord-
Amerika var med i undersøkel
sen, derav fom norske byer
(Kristiansand, Sta anger, 13cr-
gen, Trondheim og Oslo). To
tredjedeler av alle byene hadde
mindre enn en halv million inn
byggere. Ikke alle byene svarte
pa alle spØrsmalene. slik at
totaltallene for de ulike spørs—
mnalene varierer.

I understkelsen viste det
seg at alle faktorer som påvir
ker transporten favoriserer
bilen. Befolkningen og urhane

— Det er kostnadseffektivt a
redusere hilbruken i byene. Det
sa visegeneralsekretær Jaek
Short i organisasjonen tor sarn—
firdselsininistre i Europa
(ECMT) under en pressekonfr
ranse i lorbindelse med den sto
re konliransen om miljø og
samferdsel i Dtisseldorf forrige
uke.

— Vi skal ikke redusere bil-
bruken bare på grunn av miljø
et. I tillegg er det kostnadsef
fektivt. Dagens transportmøn
ster i byene er ineffoktiv bruk
av ressurser og arealer, det er
en ukonoinisk bruk av biler,
det er en ineffektiv bruk av
penger, fordi hiltralikken blir
subsidiert, og det er en ineffek

aktiviteter blir desent ralisert i
stor stil. Og i nesten alle byene
er det enighet om at køproble
mene blir stadig verre, sa for
sker Mira Dasgusta ved
Transport Researeh laboratory
da hun la fram undersøkelsen
under en stort transportkonle—
ranse i Dtisseldor i lorrige uke.

Det er en klar konklusjon i
underskclsen at bilbruken
Øker, og at det skjer en stadig
overgang fra andre transport
midler til bilen.

Stavanger på topp
Av undersøkelsen gar det blant
annet fram at Stavanger ligger i
verdenstoppen nar det gjelder
avhengighet av bilen. Her star
bilen tor hele 90 prosent av all
tratikk, bortsett fra sykling og
gange. Stavanger ligger pa
niende plass av 52 byer, bare
forhigatt av tre amerikanske

tiv bruk av tid, på grunn av alle
kØene, sa en engasjert Jack
Short.

Ifølge Short koster bilkçtene
en gjennomsnittsiamilie i
England fem hundre kroner i
uken.

— Dagens samferdselspoli.
tikk i byene er en skandaløs slØ
sing av mennskeliv, sa Short fra
organisasjonen som blant annet
har Kjell Opseth som medlem.

Ogsa professor Peter Good
win fra Oxford-Universitetet
mente at byene ville tjene økon
misk p mindre hiltralikk.

Godstrafikken på veiene
vil bli mer effektiv, fordi kene
blir mindre. Det vil være mulig
å skape så attraktive bymiljøer

byer, to engelske, en italiensk,
en japansk og en belgisk.
Kristiansand ligger pa 16. plass
med XX prosent hilavhengighet,
Trondheim på IX. plass med 87
prosent, Bergen pi 22. plass
med 85 prosent og Oslo pa 36.
plass med 64 prosent.

De norske byene ligger
omtrent midt i filtet av 92 byer
i antall biler per person. Men
ser vi pa prognosene lram til ar
2000, vil Bergen ligge i teL-
gruppen. med ca. 0,55 bil per
person. I dag holder Phoenix i
USA teten med hele 0,75 bil
per person.

Av undersøkelsen gar det
videre fram at Oslo lorventer
redusert bruk av buss og t-hane
fram til år 2000, mens hilhrij
ken forventes i çike med heL
30 prosent.

I undersøkelsen brukes gjen
nomnsmttlig fart pa bilene som
et uttrykk for h’or stort køpro
bleinet er. I-ler viser det seg at i
Trondheim gikk farten ned med
hele 25 prosent fra 1980 til
1990, fra ca. 40 km/t til 30 km/t
om morgenen. Men det er langt
igjen til (len japanske byen
Utsunomriiya, der gennomsnitts
farten er ca. 10 km/t om morge
nen...

at butikksalget Øker. Levende
gater er bra for forretningen.
Transportpolitikk som er bra
for miljøet vil også fa fart pa
hyøkonomien. Tratikkøkning
truer nemlig både miljøet og
Økonomien, sa Goodwin - til
trampeklapp fra de 500 delta
kerne i konlèransen.

forrige uke.

JON KNUT BERG

Det nytter ikke bare å satse på
ett tiltak tor a lØse mil jØproble—
mene i byene. For eksempel vil
satsing på kollektivtralikk, uten
at hilbruken samtidig reduseres,
bare føre til Økte miljøproblc—
mer.

Dette var den enstemmige
konklusjonen fra konfrransen,
som blant annet samlet noen av
verdens I remste eksperter pa

( iljø og transport. En lang rek
- -

- ke løsmunger ble lansert.
Omtrent den eneste velkjente
løsning som omtrent ikke ble
nevnt, var Økt veibygging.

I en foreløpig upublisert rap
port (enna uten navn) fra Den
Europeiske KonLransen for
Samlerdselsministre (ECMT)
og OECI) heter det at det ila ma
satses på miljøavgifter, redusert
transporthehov gjennom en ny
arealplanlegging. nye ned for
tralikkstyring og ny hilteknolo—
gi tor å løse byenes akutte mil
jøprohlemer.

I den upubliserte OECD!
ECMT—rapporten vises det til at
traikkhegrensninger hittil har
vært mest vellykket i å løse
byenes miljØproblemcr. Sa
langt har begrensningene stort
‘ett heslatt i parkeringsrestrmk
Soner. Disse restriksjonene har

i flere tiltHler lorhindret at kØe
ne har forverret seg.

— Men hs is det skal skje en
kraftig reduksjon av køer og
forurensning, ma blant annet
bilistene betale avgift for å kjø
re inn i spesielle omrader (vei
prising). økonomiske tiltak ser
ut tml a være det beste hapet for

framtiden, sa 01 CD-radgiver
Vernon Wehster under konfie
ransen.

Men han understreket at alle
nasjonale tiltak som har vært
ejennomført hittil har vært
‘ekstremt moderate”.
— For virkelig å la hukt med

hiltrafikken ma kanskje bensin-
prisen liredobles. Det ville ikke
vært noen katastrofe. Bilprodu—
sentene ville umiddelbart økt
mnotorens effektivitet med 40
prosent, og det ville skje en
overgang til kollektivtratikk, sa
Wehster.

Skuffende
Satsingen på kollektivtratikk
har ikke hatt - den lorventede
virkningen, ifølge (len upubli—
serte OECI)-rapporten. Faktisk
har utslippet av klimagasser økt
som følge av kollektis satsingen.
Grummnen er at bedre tilbud til de
kollektivreisende ikke har blitt
ledsaget av restriksjoner på bil-
bruk. Resultatet har vært at kol
lektivtratikken har trukket til
seg syklmstcr og gaende, men
ikke bilister.

— Men kollektivtratikk er
uansett en nødvendig del av en
politisk pakke for Li bedre
hymiljøet, sa Webster.

Og finansieringen av kollek
tivtrafikken kan ordnes internt,
ifølge professor Peter Goodwin
ved Oxford-Univcrsitetet.

— Ililistenc må betale for kol
lektivtratikken. Dermed blir
myndighetenes eneste oppgave
av administrativ karakter. Jeg
er overbevist om at det er støtte
i befolkningen for en slik
politkkk. Det er flere mennsker
som tjener pa omleggingen enn

som taper pa den. Det er en ekte
stemning for forandring, Sa -
Goodwin. da han oppsummerte.
konleranscn.

Overraskende nok viser
OECI)-studien at det LI redusere
avstanden mnellonm for eksempel
hjem og jobb ikke har ført til
mindre trafikk. Hvis folk bruker
nundie tid til Li reise til jobben,
bruker de desto mer tid på å rei
se til andre steder. Men
Wehster understreket at hvis
bilistene ma betale mer for Li

kjøre, vil en bedre arealplanleg
ging hLi en god effokt pa miljø
et. Igjen er poenget at ingen til
tak har noen effekt alene.

For billig
Forsker Susan Owens ved Insti
tutt for GeogrLiti ved Universi
tetet i Cambridge fokuserte pi
Lit det er for billig å kjøre bil i
dag.

— I deg er det for billig å rei
se, og da velger folk å øke deres
mohilitet. Det er ogsa tor billig
å parkere. Men hvis det skal
innføres parkeringsrestriksjo
ner,
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— Jeg føler meg ikke heroliget
av de analyser som SKI baserer
seg pa. Den samlede usikkerhe
(en er alt for stor ved den mid
lertidige tekniske løsningen ved
Barsebiick, sier professor Nat
vig ved Universitetet i Oslo,
som har vurdert SKIs analyse.

Direktør O]e Harhitz ved Sta
tens strålevern vil følge opp
Natvigs vurdering av SKIs ana
lyser.

— Vi vil ta kontakt med
Natvig for a sette oss inn i hans
vurderinger. Hvis vi etter en
gjennomgang av materialet fø
ler behov far det, vil vi ta kon
takt med vare svenske og dan
ske kollegaer for å drøfte saken,
sier Harbiti.

Uhell i fjor
Ved et uhell ved Barsehåck
atomkraftverk i juli i fjor ble
inntaket av kjØlevann tettet av
isolasjonsmateriale som løsnet.
Sjef for reaktorsikkerhetsavde
lingen i SKI, Lennart Hainmer,
karakteriserte uhellet som det
alvorligste i svensk atomkrafts
historie, og sa at det i verste fall
kunne ført til nedsrnelting av
brenselet med påfølgende radi
oakive utslipp.

SKI fastslo at faren for en
kjernenedsmclting ved Barse
håek var ti ganger større enn
man tidligere hadde antatt.

Den 4.januar i år ga SKI tilla
telse til at Barsehäck ble startet
opp igjen etter uhellet i fjor,
med en midlertidig teknisk løs
ning på de alvorlige probleme
ne i nodkjølesystemet. Et av
vilkårene for den midlertidige
driftstillatelsen, var at sikker-

hetsniviiet skulle tilsvare det
nivaet man trodde man hadde
fØr uhellet inntraff.

Bare teknisk vurdering
Professor Natvig har gått gjen
nom SKIs analyser av den tek
niske modifiseringen. Natvig er
profassor i pålitelighetsanalyse,
og har spesielt vurdert den
delen av analysen som kalles
prohahilistiske sannsynlighets
basert sikkerhetsanalyser, PSA.
Et atomkrattverk er et kompli
sert system med mange kompo
nenter, hade tekniske og men
neskelige. PSA sier noe om
sannsynligheten for at hele sys
temet skal virke på basis av
sannsynlighetene tor at hver
enkelt komponent virker i sys
temet. I PSA vurderes ogsa
hvordan skade pa en komnpo
nent vil pavirke andre kompo
nenter og hele systemet. Hvis
en menneskelig komponent
ikke fungerer, er det lett il farstå
at dette kan få følger for bruken
av teknologien.

— SKIs analyser er i hoved
sak basert på en ren ingeniør-
kultur der man har gjort rene
tekniske vurderinger. Dette er
tilstrekkelig far et enkelt tekno
logisk system, men helt uhold
bart tor et komplisert system
som et atomkrattverk. Usikker
heten ved de tekniske vur
deringene er alt far dårlig ana
lysert og dokumentert ved opp-
start av Barsehåck, sier Natvig.

Natvig mener at SKIs analy
ser er mangefulle pa flere områ
der. Det er ikke gjort tilfreds
stillende vurderinger av usik
kerhetene knyttet til hvordan
den tekniske moditikasjonen
innvirker på hele systemet, bare
hvordan den virker på kjølessy

stemet isolert. For de mdre sik
kerhetssystemene har SKI ba
sert seg på vurderinger som hli
gjort før uhellet inntraff.

— Lite beroligende
SKIs analyser bygger blant
annet på Swains metode i sin
vurdering av de menneskelige
komponenter. Natvig er meget
skeptisk til denne metoden,

— Swains metode ser grovt
sett pa mennesker som om de
var teknologiske komponenter,
og den overser følelser og
stressfaktorer. Men mennesker
oppfører seg helt annerledes
enn teknologi. Ved Barsebåck
uhellet fikk vi demonstrert
hvordan personalet ikke fulgte
rapporterteringsrutinene. Det
viste hvordan mennesker dek
ker til hendelelser, og ikke fun
gerer som de skal i systemet,
sier Natvig.

Natvig har nylig vært i kor
takt med SKI, og analysen e.

ikke forhedret i løpet av vår-
halvåret.

Jeg hadde forventet bedre
dokumentasjon ved oppstart av
l3arsebåck i januar. Da var ikke
grunnlaget for oppstart tilfreds
stillende. Et halvt år senere har
ikke SKI lagt fram bedre doku
mentasjon, og det er ingen
grunn til å være mer beroliget
over driften av Barsebåck mi,

sier Natvig.

ANDERS (;JESVIK

Ghadgil mener at man i forhold
til bruk av ordas ressurser kan
(leIe befolkningen i to hoved—
°rupper: de som lever av et
ikalt økosystern, og de som

lever av hele hiosfæren. Den
fØrste gruppen har ingen tilgang
til markedsØkonomi. Lokal—
miljøet gir dem mat, brensel og
hyggematerialer. Den andre
gruppen bor i i-landene og bye
ne i u-landene.

— Den andre gruppen grup
pen har hele verden som mar
ked. Hvis en resstirs dør ut for
dciii, kan de bare briLke en ny.
De vil ikke tide ved tapet av
biologisk rnangfold. Siden det
er disse menneskene som har
makten i verden, er jeg pessi
mistisk til om det vil komme

ANDERS GJESVIK

—. Vi vet alt for lite om hvilke
sammenhenger det er mellom
folks holdninger i mil jøspørsmal
og den atftrd (le rent praktisk
utøver. En malsetming ma være å
gi folk holdninger som gir seg
utslag i en miljovennlig atferd.
sier Jarle Nygard, avdelingssjef i
Norges Forskningsrad

Norges Forskningsrad, sam—
inenslutningen av de tidligere
forskningsradene, har gatt ut med
en apen invitasjon til norske
torskningsmiljøer om forsknings—

noen omfattende innsats for å
redde del biologiske mangfol
det, sier Ohadgil.

De rike landene sier gjerne at
vi ma redde det biologiske
mangfoldet for de kommende
generasjoner, men de fattige
lider allerede under tapet i dag,
sier (ihadgil.

Han forteller at i india er
bainhusen mange steder for
svunnet på grunn av intens
hogst. Bamhusen har vært det
viktigste materialet i indisk
papirmndusin. Men bamhusen er
ekstremt viktig for Indias bøn
der. Bambusfr og skudd gir
mat, hamhusen blir brukt til å
lage kurver. og som materiale
til husene. Fraværet av hamhus
har tørt til matmangel og min—
(Ire og darligere hus bygd av
mindre egnede plantemateria
ler.

programmet om miljØhetinget
livskvatitet. Programmet starter i
disse dager og skal pågå ut 1998.
Programmet har en økonomisk
ramme pa 18 millioner kroner, og
er tverrfaglmg.

5 problemomrder
Forskiiiimgen inmien programmet

skal dekke tnm problemomrader:
I. ‘Mennesket i naturen’. Ser

pa hvordan mennesket oppfatter
naturen, identfmserer seg med den,
og bruker den.

2. “Naturmiljø og livskvalitet”.
Studier av hvordan naturen pavir
ker var livskvaliiei og helse.

Konvensjon for de rike
I den rike del av verden er barn
bus erstattet av eukalyptus eller
andre materialer.— De som har makten ode
legger det hiolog iske rnangfol
det. Men de betaler ikke kost
nadene, (fet gjør de fattigste.
Dette har fort til en polarisering
i India. Politikerne overser
lidelsene til den fattigste tredje-
delen av befolkningen. Men
utad liker politikerne i u-lande
neafrainstille seg som repre
sentanter for hele befolkningen.
for å få penger og sympati fra
u-landene, sier Ghadgil.

1jan mener at det samme
skjedde under forhandlingene
om en konvensjon om biologisk
mangfold, og mener at de fleste
delegatene tilhørte den rike
overklassen som vet lite om de
fattigste.

— Dette gjenspeiles i konven
sjonen. som er uforpliktende i
omtalen av lokalhefolkningers
rettigheter. Men som er langt
mer konkret pa omrader som
patentrettigheter og linasie
ringsmekanismer. I)ette er om
rader som angar de rike i u-lan—
(lene, sier Ghadgil.

3. “Mestring av rniljølrusler”.
Hva er de vanligste reaksjonene
P mniljøi fl t ormasjon og miljø—
verndebatt’? har den offentlige
debatt om miljøvern uønskede
virkninger?

4. “Naturbevissthet, miljøatferd
og vern”. En forsvarlig miljøpoli—
tikk er umulig uten støtte i en
bevisst opinion. Kartlegging av
forhold som bestemmer atterd er
viktig for utviklingen av et effek
us i miljøvern.

5. “Virkemidler for miljøvern”.
Studier av virkninger av lovgiv
ning, kampanjer eller opplys
ningstiltak der tornialet er å
fremme holdninger og atfård som

er forenlig med nuljøvern.

Nei til CO2-
avgift i EF
EFs Økonomi- og linansminis
tre sa 7. juni nei til en felles
C02-avgift. l)et ble vedtatt å
sende forslaget tilbake til et
emhetsmannsutvalg som har
arbeidet med spørsmålet siden
desember i fjor. økonomi- og
finansministrene kunne ikke
engang enes om en prinsipiell
tilslutning til forslaget om en
felles C02-avgift.

Den danske økonomiminister
og EF-lormann Marianne
Jelved understreket etter møtet
at det etter hennes opplatning
fortsatt er nødvendig a innføre
en COi-avgift i EF. EF-lande
ne har forpliktet seg til å stabi
lisere C07-utslippet på 1990-
nivå innen ar 2000.— Jeg tviler sterkt på at det
vil la seg gjøre uten en avgift,
sier Jelved til Information. Men
hun erkjente samtidig at det
ikke har skjedd framskritt i for
handlingene mellom EFs øko
nomni- og tinansministre siden
april, da energi- og mil jøminis
trene fra Il av de 12 EF-lande
ne støttet innføringen av en
energi- og C0’,-avgift.

Takk for støtten! Ekspertvurdering:

L4i vesta
-= forsikr’ng
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Naturvernforbundet:

— Boikott KFK-renseriene

REIDAR EVENSEN

Naturvernforhundet er på krigs
stien mot landets godt over 300
tøyrenserier. Renseribransjen
stär for ca. 25 prosent av KUK
forbruket (75 tonn i 1992) og
80-90 prosent av bruken av det
giftige og kreftframkallende
perkloretylen (636 tonn i 1990).
Selv om bransjen har etablert
en frivillig ordning for miljø
sertifisering. som innebærer
gjennomløring av tekniske og
organisatoriske tiltak for å
redusere utslippene av KFK og
perkloretylen, er disse kjemika
le-utslippene fortsatt svært sto
re.

Toisdag 18. juni aksjonerte et
stort antall av Naturvern—
forbundets lokal- og fylkeslag
mot tøyrenserier over hele lan
det, med krav om at renseri
bransjen skifter ut sin miljøli
endtlige maskinpark. Natur-

verniorbundets 38 000 med
lemmer, lordelt på 155 lokal-
lag, skal sammen med Miljø
heimnevernets 11 000 dekakere
sørge for at boikott-aksjoner
blir effektive i lokalmiljøet.

Hydrokarbonmaskiner
— Fra et miljØsynspunkt vil
den beste løsningen være å
erstatte både KFK og perklore
tylen. Dette kan bare gjøres ved
overgang til hydrokarhonmas
kiner. Denne typen maskiner
fører ikke til utslipp som har
langsiktige skadevirkninger på
miljøet, og er også fullt aksep
table fra et sikkerhets- og
arbeidsmiljømessig synspunkt,
sier fttgkonsulent Fredrik
Theisen i Naturvernforbundet.

KFK-l 13 som brukes til rens
av ømfintlige plagg (merket F) -

er sterkt ozonnedhrytende. Si
tuasjonen for ozonlaget er kri
tisk, ozonlaget på nordlige
breddegrader er nå rekordtynt.

Hele våren har ozonverdiene
over Oslo vært 10 til 25 prosent
lavere enn normalt for årstiden.
En reduksjon på ån prosent i
ozonmengde fører til en økning
på ca. to prosent i den skadelige
UV-B strålingen.

Norge har gjennom Montreal
protokollen forpliktet seg til å
stanse bruken av KFK innen
1996, mens vår nasjonale mål
setting er å stanse bruken innen
1995. Om 18 måneder vil KFK
derfor ikke lenger være tillatt
brukt i Norge. Unntak for ren
seribransjen er ifølge SFT ikke
aktuelt. Likevel har bransjen
ingen anelse om hvordan de
skal kvitte seg med KFK-bru
ken.

Boikott
Naturvernforbu ndet og Miljø-
heimevernet oppfordrer alle
forbrukerne med øyeblikkelig
virkning til ikke å levere tøy til
renserier som fortsatt bruker

KFK. Fra og med nyttår har
bransjen fått beskjed om at de
to organisasjonene oppfordrer
til en generell boikott av de ren
seriene som ikke har skiftet ut
sin miljøliendtlig maskinpark.

Naturvernforbundet og Miljø-
heimevernet oppfordrer dessu
ten forbrukerne til å benytte de
renseriene som går over til
hydrokarbonmaskiner, og de vil
samtidig henvende seg direkte
til store kunder innen privat o
offentlig sektor for å få dem tt )
bare å bruke renserier som har
fulgt oppfordringen fra de to
organisasjonene.

— På denne måten ønsker
Naturvernforbundet å bidra til
at renserier som går over til
klorlri rensing får en markeds
fordel som kan oppveie merut
giftene ved utskifting av maski
nene, sier fagkonsulent Fredrik
Theisen.
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